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رئیس دانشگاه اصفهان در گفت وگو با »فرهیختگان«:

قدرت دهم علمی دنیا شدن دست یافتنی است
»مساله  پیشرفت علمی را که بنده 

سال ها است روی آن تکیه می کنم، 

همچنان مورد تکیه است. باز هم 

عرض می کنم: العِلمُ سُلطان، علم 

اقتدار است، علم قدرت است و باید دنبال علم بود. محیط های دانشگاهی، 

محیط های تحقیقاتی و پژوهشی حتما بایستی به مساله علم توجه کنند. 

ضمنا توجه بکنید، اینکه من تأکید می کنم روی مساله  علم، ]برای این است 

که[ علم برای پیشرفت کشور است، علم برای گشایش افق آینده است، علم 

برای همان چیزی است که من سال ها پیش گفتم که 50سال بعد باید ما 

به جایی برسیم که هرکسی خواست از تازه های علمی دنیا بهره ببرد، مجبور 

باشد زبان فارسی یاد بگیرد.« اینها بخشی از صحبت های مقام معظم رهبری 

در ابتدای امسال است که نشان دهنده اهمیت حوزه علم در جهان امروز 

است؛ موضوعی که هرچند هنوز راه زیادی تا رسیدن به قله پیش روی 

دانشگاه های کشور وجود دارد، اما مساله مهم این است که امروزه دیگر 

نمی توان اسم ایران را از کنار قدرت های برتر علمی جهان حذف کرد و حالا 

ما نه تنها در منطقه خاورمیانه، بلکه درکنار ابرقدرت های دنیا، حرفی برای 

گفتن در حوزه های مختلف علمی و فناوری داریم؛ تا جایی که می توان ادعا 

کرد دیگر امکان نادیده گرفتن بازوی علمی ایران توسط دنیا وجود ندارد. 

اهمیت این مساله بدان دلیل است که رشد روزافزون تکنولوژی و ایجاد 

فناوری های جدید و در یک کلام گره خوردن زندگی بشر به فناوری های 

جدید باعث شده کشورهای محدودی در دنیا سرمایه گذاری های زیادی 

برای تغییر مسیر فعالیت دانشگاه های خود انجام دهند تا جایی که امروزه با 

دانشگاه های نسل سوم و چهارمی روبه رو هستیم که شاید تمرکز اصلی شان، 

روی فعالیت های پژوهشی و بالطبع رسیدن به راهکارهای علمی و عملی در 

حوزه های مختلف باشد.هرچند شاید در داخل کشورمان هنوز ضعف های 

جدی در حوزه تبدیل وضعیت دانشگاه های نسل اول و دوم را شاهد باشیم، 

اما حرکت دانشگاهیان بر روی مرز دانش مساله ای نیست که بتوان آن را انکار 

کرد. با این حال مراکز آکادمیک کشور هنوز نتوانسته اند انتظارات بحق از 

آنها در راستای ورود آنها به حوزه حل معضلات کشور را آن طور که باید برآورده 

کنند؛ مساله ای که قطعا با خلق ثروت از دانش تولیدی دانشگاه ها و تولید 

محصولات با فناوری های روز دنیا می تواند محقق شود، با این حال باوجود 

حرکت های صورت گرفته و اذعان نظام های رتبه بندی دنیا مبنی بر رسیدن 

ایران به جایگاه پانزدهم علمی دنیا و افزایش میزان استنادات به مقالات 

تولیدی توسط دانشگاهیان ایرانی، اما همچنان راه زیادی پیش روی نظام 

آموزش عالی کشور به طور کل و مراکز آکادمیک به طور خاص وجود دارد و 

می طلبد تا مسئولان مربوطه علاوه بر حفظ سیاست های موجود، با اصلاح 

برخی قوانین سرعت دانشگاه ها را زمینه افزایش قرار دهند. تغییر جایگاه 

جهانی ایران در حوزه علم، موانع پیش روی رشد علمی کشور، وضعیت نظام 

آموزش عالی در حوزه تربیت نیروی انسانی موردنیاز برای امور پژوهشی، 

چرایی عدم دستیابی دانشگاه ها به خلق فناوری و ثروت آفرینی و... باعث 

شد در این گزارش به سراغ هوشنگ طالبی حبیب آبادی، رئیس دانشگاه 

اصفهان برویم. به گفته او، زمینه سازی برای جذب نخبگان ایرانی خارج 

از کشور، حرکت به سمت کیفی گرایی در تولید مقالات ازجمله اصلی ترین 

فعالیت های دانشگاه ها طی سال های اخیر است که باید برای به نتیجه 

رسیدن آنها منتظر زمان بود.

براساس اعلام نظام های رتبه بندی ایران در سال جاری توانسته به 

قدرت پانزدهم علمی در دنیا تبدیل شود و نکته قابل تامل این است 

که توانسته ایم درکنار رشد یک پله ای در تولید مقالات، ارتقای دوپله ای 

را نیز در حوزه استناد به مقالات داشته باشیم. کمی درباره چگونگی 

رسیدن ایران به قدرت های برتر دنیا صحبت کنید. 

طبیعتا این اتفاقی نیست که بتوانیم امروز برای رسیدن به آن تصمیمی بگیریم 

و به سرعت نتیجه آن را نیز در فضای علمی دنیا ببینیم، بلکه این حوزه، جزء 

حوزه هایی است که رشد جایگاه در آن نیازمند برنامه ریزی میان مدت است. 

به عبارت دقیق تر، سیاست هایی که امروز اعمال می شود، ممکن است نتیجه 

آن را طی دوسال آینده ببینیم. حداقل زمانی که بنده در دانشگاه اصفهان 

مسئولیت پیدا کردم و ازسوی دیگر شاهد فضای علمی در کشور بودم، باید 

بگویم سیاست های پیشرفت علمی کشور از سال 92 به قوت ادامه پیدا 

کرده و امروز نیز شاهد نتایج آن هستیم. تصور می کنم سال 2020 و 2021 

به مراتب وضعیت بهتری را در دنیا در حوزه قدرت علمی خواهیم داشت، چراکه 

ظرفیت لازم را در مراکز دانشگاهی مان برای پیشرفت در این حوزه داریم.

  مقالات دانشگاه ها طی سال های اخیر کاربردی تر شده است
در دانشگاه های کشور به حوزه تولید مقاله اهمیت ویژه ای داده 

می شود، اما این مقالات چندان در حوزه رفع مشکلات کشور کارآیی 

ندارند، دلیل این مساله چیست؟ باتوجه به اینکه طبق نظام رتبه بندی 

سایمگو ایران در حوزه استناد به مقالات نیز با رشد دوپله ای روبه رو 

بوده، این مهم می تواند نویدبخش ایجاد تغییر در داخل کشور باشد؟

خوشبختانه دانشگاه های بزرگ کشور مانند دانشگاه اصفهان به سمت 

کیفی گرایی در حوزه تولید مقالات حرکت کرده اند؛ یعنی با حفظ جایگاه 

کمیتی در حوزه مقالات، تلاش شده تا تحقیقات و پژوهش های مراکز 

دانشگاهی در دو حوزه به سمت کیفیت سوق داده شوند. اولین اقدام در حوزه 

کیفی شدن فعالیت دانشگاه ها در حوزه تولید مقالات این است که تلاش 

شده تا عمق پژوهش ها بیشتر شود؛ مساله ای که بالطبع باعث خواهد شد 

برون دادهای بهتری را نیز داشته باشیم تا بتوانیم بر تکیه بر آن مقالات مان 

را در مجلات معتبرتر دنیا یا حداقل در مجلات Q1 منتشر کنیم. البته باید 

به این مهم توجه شود که در حوزه انتشار مقالات ایرانی در مجلات معتبرتر 

اتفاقات خوبی رخ داده و اتفاقا دلیل افزایش استنادات به مقالات ایرانی نیز 

همین کیفی تر شدن مقالات تولیدی در دانشگاه های کشور است.

  جامعه محور، مبنای پژوهش های جدید دانشگاهی 
 همچنین دانشگاه ها سعی دارند پژوهش های خود را بر اساس مشکلات 

کشور تنظیم کنند که بتوان مقالات را کاربردی کرد تا قطعا برون دادهای 

کاربردی را نیز نصیب دانشگاه ها کند. بنابراین طی سال های اخیر شاهدیم 

که مبنای پژوهش ها بیشتر جنبه جامعه محور پیدا کرده و قطعا کاربرد آنها 

نیز نسبت به گذشته افزایش داشته است. طبیعتا مقالاتی که از چنین 

پژوهش هایی استخراج می شود نیز نه تنها کاربردی تر و کیفی تر، بلکه واقعی تر 

و قابل استنادتر خواهد بود. 

باوجود تلاش مراکز آکادمیک کشور برای انجام پژوهش های کاربردی و 

مبتنی بر مشکلات کشور، هنوز عموم جامعه این ذهنیت را ندارند که 

دانشگاه ها در حوزه ارائه راهکارهای علمی و عملی برای رفع مشکلات 

ورود کرده اند، دلیل این مساله چیست؟

طبیعی است که برای تبدیل شدن برون دادهای علمی به فناوری و در 

مرحله بعدی، برای تولید ثروت از محتوای مقالات نیازمند گذشت زمان 

هستیم، با این حال تصور می کنم جهت گیری درستی ازسوی دانشگاه ها 

در این حوزه صورت گرفته و تا حدودی نیز عملیاتی شده است، چراکه اگر 

اقدامات کاربردی دانشگاه ها نبود، قطعا باتوجه به تحریم های سنگینی که 

طی دو سال اخیر به کشور تحمیل شده، ما نمی توانستیم چنین مقاومتی 

را داشته باشیم و یکی از دلایلی که کشور به رغم وجود سختی ها، بازهم 

توانسته به فعالیت های خود ادامه دهد، رویکرد مراکز آکادمیک کشور برای 

حل معضلات جامعه بوده است. 

  هزینه پایین تر پژوهش های ایرانی نسبت به منطقه 
به نظر شما مراکز آکادمیک کشور این ظرفیت را دارند که بتوانند ایران 

را در رتبه دهم قدرت علمی در دنیا قرار دهند؟

تصور می کنم ظرفیت رسیدن به این جایگاه در دانشگاه های کشور وجود 

دارد. البته تحقق این مساله وابسته به این است که بتوانیم امکانات را برای 

پژوهشگران فراهم کنیم، چراکه متاسفانه واقعیت مراکز دانشگاهی مان 

این است که نه تنها در مقایسه با کشورهای پیشرفته، بلکه در همین منطقه 

خاورمیانه و کشورهایی مانند ترکیه و عربستان نیز برون دادهای پژوهشی مان 

به مراتب با هزینه بسیار کمتری نسبت به این کشورها تولید می شود، از این رو 

معتقدم اگر سرمایه گذاری درستی در حوزه دانشگاه ها داشته باشیم، قطعا 

فعالیت های پژوهشی و تحقیقاتی وضعیت دیگری خواهد داشت و رسیدن 

به جایگاه دهم قدرت علمی در دنیا دست یافتنی است، اما باید ملزومات 

این زمینه فراهم شود.

  تسهیلات لازم برای بازگشت نخبگان ایرانی فراهم شود
البته نباید این طور تصور شود که صرفا بعد مالی و سرمایه گذاری برای حمایت 

از فعالیت های پژوهشی دانشگاه ها مطرح است، چراکه بعد دیگر مساله 

بحث سرمایه گذاری برای جذب نخبگان ایرانی خارج از کشور است. نباید 

این مساله را نادیده گرفت که منابع انسانی بزرگ ترین سرمایه هر کشوری 

محسوب می شود و ما نیز در این حوزه از منابعی قوی برخوردار هستیم؛ با 

این حال متاسفانه بخشی از این نیروها امروزه در خارج از کشور به سر می برند، 

درحالی که اگر تسهیلاتی را درنظر بگیریم که بتوانیم از این طریق، بخشی از 

این منابع انسانی را دوباره جذب کشور کنیم، در حوزه فعالیت های پژوهشی 

دانشگاه ها اثر جدی خواهد گذاشت، چراکه این افراد، نیروهای توانمند علمی 

هستند که حضورشان نقش موثری در این زمینه خواهد داشت.

  خودباوری، مولفه کلیدی رشد علمی
به نظر شما اصلی ترین مولفه برای تسریع رشد علمی کشور چیست؟

معتقدم اگر کمی خودباوری داشته باشیم، می توانیم به این نقطه برسیم، 

چراکه می بینم پژوهشگران ما با امکانات اولیه و حتی تجهیزات دست ساز، 

آزمایش های خود را در دانشگاه ها انجام می دهند. در اصل پژوهشگران 

ایرانی با تجهیزات ابتدایی برون دادهای علمی فعلی را تهیه می کنند و باید 

باور کنیم که می توانیم چنین کاری را انجام دهیم. طبیعی است که اگر 

مشکلات این حوزه برطرف شود، وضعیت به مراتب متفاوت تر خواهد شد.

  سیستم سنجش و پذیرش باید از یکدیگر تفکیک شود 
دانشجویان تحصیلات تکمیلی یکی از مولفه های اصلی برای رشد 

علمی کشور محسوب می شوند و شاید در چهاردهه اصل تمرکز اصلی 

نظام آموزش عالی رشد کمی این حوزه بوده. برای رسیدن به جایگاه های 

برتر قدرت علمی در دنیا باید همچنان رشد کمی این حوزه را دنبال کرد 

یا باید در حوزه رشد کیفی این حوزه تمرکز شود؟

بـه جـرات می توانـم بگویـم در دانشـگاه های دولتـی طـی چندسـال اخیـر 

رشـدی ازلحـاظ کمـی در حـوزه تربیـت نیروی انسـانی مقطـع تحصیـلات 

تکمیلـی صـورت نگرفتـه، امـا در دیگـر نظام هـای آموزش عالـی شـاید رشـد 

کمـی مدنظـر قـرار گرفته، با این حال درمجمـوع جهت گیری این حوزه طی 

چندسال اخیر به حوزه رشد کیفی متمرکز بوده است. اما واقعیت آن است 

کـه مسـئولان آموزش عالـی باید کمی دسـت دانشـگاه ها را در ایـن حوزه باز 

بگذارنـد، چراکـه سیسـتم سـنجش و پذیـرش بایـد از یکدیگـر تفکیـک پیدا 

کـرده و اختیـارات بیشـتری بـه دانشـگاه ها در حـوزه پذیـرش دانشـجو داده 

شـود. به عبـارت دیگـر بایـد پذیرش دانشـجویان مقطع تحصیـلات تکمیلی 

بـر اسـاس سـنجش هایی کـه در کشـور صـورت می گیـرد، دنبـال شـود، اما 

بـا اختیـار دادن بـه دانشـگاه ها می تـوان زمینـه را بـرای ورود دانشـجویان 

کیفی تـر بـه مراکـز آکادمیک کشـور فراهـم کرد. 

  مقاله محوری نباید اصلی ترین مقوله برای ارتقای اساتید باشد
یکی از انتقادات جدی مطرح شده به نظام آموزش عالی کشور بحث 

مقاله محوری در دانشگاه ها است. کمی درباره مشکلات این حوزه 

صحبت کنید.

وقتی می گوییم تحقیقات دانشگاه ها به سمت کیفی تر شدن حرکت کرده و 

در اصل دانشگاه ها جامعه محور شده اند، طبیعتا دیگر نمی توان صرفا مبنای 

مقاله محوری را مدنظر قرار داد و این مولفه را به عنوان اصلی ترین مقوله برای 

ارتقای اساتید لحاظ کرد. تصور می کنم این فرمول دیگر نمی تواند رویکرد 

صحیحی برای دانشگاه ها تلقی شود و باید حوزه های دیگر مانند نقش 

اساتید در برقراری ارتباط با صنعت را هم مدنظر قرار داد. نباید این مساله 

را نادیده گرفت که قطعا همیشه کاستی هایی در حوزه های مختلف وجود 

دارد، اما این دلیلی نمی شود که بگوییم فعالیت دانشگاه ها در این زمینه 

روبه رشد نبوده است. 

نکته قابل توجه در این زمینه آن است که برای دیدن نتایج فعالیت های 

دانشگاه ها در حوزه تغییر رویکرد باید منتظر ماند. با همه مسائلی که امروز 

در دانشگاه های کشور وجود دارد، اما شخصا به اینکه تا پنج سال آینده 

کشور در این حوزه تغییر جدی داشته باشد امید جدی دارم. البته باز 

هم می گویم شرط آن این است که سرمایه گذاری جدی در حوزه فعالیت 

دانشگاه ها صورت بگیرد.

۰۰:۰۰پایان غلط گیری۰۰:۰۰شروع غلط گیری۰۰:۰۰پایان صفحه آرایی۰۰:۰۰شروع صفحه آرایی
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@دانشگاه f a r h i k h t e g a n d a i l y

زهرا رمضانی
روزنامهنگار

اساتید در صورت عدم توانایی در ارائه آموزش مجازی جایگزین می شوند

علـی خاکی صدیـق در گفت وگـو بـا مهـر دربـاره آمادگـی اسـاتید بـرای ارائه دروس مجـازی در نیمسـال تحصیلی جدید 

گفـت: »اسـاتید مـا در تـرم گذشـته باتوجـه بـه اینکـه در زمینـه آموزش هـای الکترونیکی زیـاد کار نکرده بودنـد، غافلگیر 

شـدند، ولـی درطـول ایـن مـدت باتوجـه بـه آموزش هایـی کـه توسـط دانشـگاه ها ارائـه شـد، اکثـر آنها توانسـتند خـود را 

بـه آموزش هـای الکترونیکـی برسـانند، یعنـی آموزش هـای اولیـه را دیدند و توانسـتند یـک بهره برداری اولیـه حداقلی از 

فنـاوری بـرای آمـوزش الکترونیکـی داشـته باشـند. انتظـار مـا این اسـت که اسـاتید دانشـگاه ها در تـرم آینده بـا آمادگی 

بیشـتر وارد شـده و دروس الکترونیکـی را ارائـه دهند.«

وی ادامه داد: »در جلسـه ای که اخیرا با معاونان آموزشـی دانشـگاه ها داشـتیم )البته این موضوع برعهده دانشـگاه ها 

اسـت( درخواسـت کردیـم اگـر اسـتادی در تـرم جدیـد بـه هـر دلیلـی نتواند ایـن کار را انجـام داده و آمـوزش الکترونیکی 

ارائـه کنـد، اعضـای هیات علمـی کـه امکان اسـتفاده از ابـزار الکترونیکـی را دارند، جایگزین آنها شـوند.«

معـاون آموزشـی وزیـر علـوم افـزود: »باتوجـه به مجـازی بودن دروس در ترم جدید امکان میهمان شـدن دانشـجویان نیز 

فراهم شده و اگر دانشجویان در دروسی به دلیل نبود هیات علمی یا به حدنصاب نرسیدن دانشجویان زمین مانده اند، 

با توافق دانشـگاه ها می توانند آن دروس را در دانشـگاه هایی که ارائه می شـود، میهمان شـوند.«

جلوی بدعت در معاونت فرهنگی وزارت علوم را بگیرید

نمایندگان نشریات دانشجویی در شورای مرکزی ناظر بر نشریات وزارت علوم در نامه ای خطاب به وزیر علوم 

نسبت به رفتار و تصمیمات اخیر معاون فرهنگی وزارت علوم در حوزه نشریات اعتراض کردند و خواستار 

پیگیری و تذکر وزیر شدند. اعضای دانشجویی و نمایندگان مدیران مسئول نشریات دانشجویی کشور در 

شورای مرکزی ناظر بر نشریات وزارت علوم تذبذب مواضع در پرونده های واصله، صدور ابلاغیه از زبان شورای 

مرکزی ناظر بر نشریات، بدون اطلاع اعضای شورا و سهل انگاری در رسیدگی به پرونده های واصله را به عنوان 

سه ایراد محوری اقدامات اخیر غفاری برشمردند و درخصوص موضوع سوم تصریح کردند: »نزدیک ترین 

مصداق این سهل انگاری ها، شکایت نشریه دانشجویی اندیشه دانشگاه اراک است که باوجود اینکه در تاریخ 

2۸ بهمن 9۸ در دبیرخانه شورای مرکزی ناظر بر نشریات وزارت علوم ثبت شده است و بیش از ۶ ماه از ثبت 

این شکایت در دبیرخانه شورای مرکزی ناظر بر نشریات وزارت علوم می گذرد، هنوز هم که هنوز است بدون 

اینکه اشکالی به این شکایت وارد باشد یا مشکل شکلی خاصی داشته باشد، در دستورکار شورا قرار نگرفته 

است، این درحالی است که باوجود حجم بالای پرونده های واصله به دبیرخانه از دانشگاه های مختلفی 

چون تهران، اراک، الزهرا، کاشان و صنعتی شریف، بیش از یک ماه از برگزاری آخرین جلسه شورا می گذرد.«

نتیجه آخرین تحقیقات ایرانی ها روی چند داروی کرونایی

مصطفی قانعی، رئیس کمیته علمی مقابله با کرونا با تاکید بر اینکه درحال حاضر یک دارو در پروتکل درمانی کرونا در سطح 

بین الملل وجود دارد، به مهر گفت: »براساس آخرین جمع بندی 2۳ مطالعه روی چندین هزار بیمار در سطح بین المللی، 

تنها اتفاق دارویی که مرگ ومیر و مدت بستری را کاهش می دهد »کورتون« است؛ تمام تحقیقاتی که روی زیر 100 نفر 

انجام شده بود، کنار گذاشته شدند.«وی افزود: »قبل از اعلام نتیجه این دارو، ما در ایران تاثیر این دارو در کاهش مرگ ومیر 

و مدت بستری بیماران کرونایی را اعلام کرده بودیم که بعد از مدتی سازمان بهداشت جهانی نیز آن را تایید کرد و اکنون 

هم در ایران مورد استفاده قرار می گیرد.«رئیس کمیته علمی مقابله با کرونا افزود: »اکنون جایگاه داروها در پروتکل درمانی 

مشخص است و در مرحله ای هستیم که می دانیم کدام دارو در درمان، کاهش بستری و کاهش مرگ ومیر کرونا موثر 

است. هیدروکسی کلروکین هنوز در پروتکل درمانی کشور ما وجود دارد.«قانعی با بیان اینکه در ایران داروهای زیادی 

مورد بررسی قرار گرفتند، بیان کرد: »بررسی های داروی »فاواپیراویر« به پایان رسیده و گزارش پایانی آن ارائه شده که نشان 

داد هیچ اثری در بهبودی و مرگ ومیر افراد کرونایی ندارد.«رئیس کمیته علمی مقابله با کرونا با اشاره به نتایج تحقیقات 

دارویی که به کمیته ارسال شده، گفت: »قرار است گزارش نتایج برخی تحقیقات که روی »هموپرفیوژن« انجام شده به 

کمیته ارائه شود، اما هنوز هموپرفیوژن در پروتکل وارد نشده و به زودی سه گزارش دارویی به کمیته علمی ارائه می شود.«

گفتارهایعاشورایی-بخشسوم

جامعه،ولایتوعدالت
در  ایام  این  دانشجویی  هیات های 

برگزاری  مشغول  کشور  اقصی نقاط 

سالار  و  سید  عزاداری  مجالس 

شهیدان هستند. یکی از این مجالس 

عزاداری که در دهه اول محرم برگزار می شود، برنامه هیات الزهرا دانشگاه صنعتی شریف 

است. مصطفی رستمی، رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در این مراسم سخنرانی 

با عنوان گفتارهای  از مهم ترین مباحث مطرح شده در این جلسات  می کند. خلاصه ای 

عاشورایی در »فرهیختگان« منتشر می شود که امروز قسمت سوم آن را مطالعه می کنید.

نعمت  جامعه ای  در  اگر  11{؛  بِأنَْفُسِهِمْ«}رعد،  مَا  رُوا  يُغَيِّ حَتَّى  بِقَوْمٍ  مَا  رُ  يُغَيِّ لَا  اللَّهَ  »إنَِّ 

ارزشمندی وجود داشت و این نعمت از آن جامعه سلب شد، ببینید چه تغییرات درونی پیدا 

کردند. همان طور که اگر جامعه ای را به وضع خوبی رساند، هرچند خدا ابتداییت به نعمت 

دارد. نعمت زائل شکر واجب دارد، اما نعمت پایدار شکر جدی تر می خواهد. ائمه مهم ترین 

نعمت را نعمت ولایت می دانند.

  تحولات بعد از پیامبر
از  انکار بود. بعد  از ظهور پیامبراکرم زشتی ها در جامعه آشکار بود و خوبی ها قابل  قبل 

پیامبر تحولاتی در مردم ایجاد شد، آنها به یکتایی خدا ایمان آوردند درحالی که مشرک 

بودند. در حوزه  رفتار، انسان های منحرف بودند که نمو نه هایش هم در تاریخ و هم در قرآن 

فراوان است. تحول در باورهای آنها ایجاد شد، انسان های چندگانه پرست و خرافه پرست و 

گرفتار در شرک به توحید و جاری شدن اراده  الهی در زندگی خود باور پیدا کردند.نمونه ای 

از تحولات؛ فقیری پیش پیامبر آمد و خواست نزدیک بنشیند. جا نبود، کنار یک ثروتمند 

تو  به  فقیر چیزی  از  ترسیدی  فرمود  پیامبر)ص(  را جمع کرد.  ثروتمند خودش  نشست، 

برسد؟ ثروتمند شرمنده شد و گفت من نیمی از اموالم را به او می دهم. اما فقیر نپذیرفت. 

در زمان هجرت، انصار زندگی هایشان را با مهاجرین شریک کردند درحالی که در تاریخ عرب 

جنگ بسیار بود. این جامعه  دنیازده به جایی می رسد که ایثارهای  بی نظیر انجام می دهد.

تغییر در محبت و گرایش، انسان ها را از دنیاگرایی و شهوت پرستی و لذت جویی جدا کرد 

و محبت های ارزشمند مثل حب خداوند را در دل آنها نشاند. انسان چطور به مرحله ای 

می رسد که به امام حسین)ع( بگوید »بابی انت و امی و نفسی و مالی«؟ این خلاصه  مکتب 

پیامبر است. انسان ها گرایش های متعالی پیدا کردند.نسبت ولایت بر تمام نسبت های 

جامعه حاکم است. می فرماید پیامبر اگر تو را قاضی قرار ندادند، یعنی ایمان نیاوردند. اگر 

نظر تو را پذیرفتند ولی در دل شان ایمان نیاوردند و ناراحت بودند، ایمان شان واقعی نیست 

و مومن نیستند. نسبتی بین ولی و مردم وجود دارد که درنهایت عشق به اولیای خدا، پیامبر 

و فرزندانش اصل دین می شود.

  خطوات شیطان در جامعه
شیطان یک باره حمله نمی کند، خطوات شیطان است. خطوه یعنی گام. قدم قدم انسان را 

درگیر می کند. کسی که لحظه  اول مقاومت می کند و حاضر نیست ذره ای همکاری کند، 

به جایی می رسد که می گوید دینم را فروختم.ببینید جامعه به کجا رسیده که کعب الاخبار 

مفسر قرآن می شود و در همان حال ابوذر افراطی محسوب می شود و حضرت علی)ع( و 

فرزندانش خانه نشین شدند. و ببینید اینها چه بلایی بر سر محتواها آوردند. در قرآن آیه آمد 

که »إنِْ جَاءَكُمْ فَاسِقٌ بِنَبَإٍ« همان ولید است که حاکم کوفه می شود. این تغییرات تدریجی 

اتفاق می افتد. به زمان اباعبدالله برویم، جامعه  باورمند و رفتارمند و با محبت و عشق نسبت 

به خدا و پیامبر و اهل بیت، این تغییرات تدریجی در آن اتفاق می افتد.

  غربال مومنین
در مقطعی خدا به این جامعه نظر می کند و افراد پاکی مثل عماریاسر و مالک اشتر می آیند. 

امیرالمومنین در کوفه در سالی که  اولین خطبه   باز می شود.  آنها  به روی  باز در خیر  و 

انتخاب می شوند اینچنین است: »شما به غربال خواهید افتاد و بالا و پایین خواهید شد. 

و مناسبات اجتماعی جابه جا خواهد شد. امتحانی که قرار است برای شما اتفاق بیفتد به 

وضعیت زمان پیامبر برگشته  است. یعنی پیامبر در محیط مشرکانه و منطقی شما را رشد 

داد و دوباره افتادید. و من باید شما را در مردابی که در آن غرق شده اید دست تان را بگیرم و 

بالا بیاورم.« یعنی جامعه خیلی سقوط کرده و آسیب دیده  است.اگر بخواهد به عدالت نبوی 

برگرداند اولین یارانش برنمی تابند. اولین کسانی که بر سرش شمشیر می کشند، اولین 

بیعت کنندگان با او هستند که دارای محبت و دلبستگی با پیامبر و دارای سابقه  نفوذ و جهاد 

هستند. امیرالمومنین با این جامعه ای کسانی که باید بار را بر دوش بگیرند، خودشان بار 

امیرالمومنین شده اند، باید چه کند؟

انسان معترض حتی در نزدیکان امیرالمومنین وجود دارد. این همان جامعه ای است که 

وضع جامعه در زمان پیامبر خوب شد، همسران پیامبر نزد ایشان آمدند که ما همسران 

شما هستیم. قبلا اوضاع مسلمانان خوب نبود، ما هم با فقر می ساختیم. اما الان خوب 

شده، با ما هم بهتر باشید. آیه نازل شد: »ای زنان پیامبر اگر او را انتخاب کردید، با این 

وضع بسازید و اگر دنیا را انتخاب کردید، به زیبایی از پیامبر جدا شوید« که همه ماندند.

جامعه ای که به تدریج ارزش هایش را از دست می دهد و او را درد نگیرد، و نسبت به سقوط 

ارزش ها عکس العمل نشان ندهد. خداوند هم در جامعه تغییر را رقم می زند و این خطری 

برای همه  جوامع است. در جامعه  امام حسین)ع( بدتر اتفاق افتاد. در همه  جوامع آمد و شد 

هست، خداوند در هیچ جامعه ای چک سفید نداده است. چه بسا در جامعه  ما رفتاری سر 

زند که ظهور جلو بیفتد و چه بسا رفتاری که عقب بیفتد.هرکدام در معرض انتخاب هستیم. 

تغییر انفس آنقدر وزن دارد که امام حق را به امامت برساند یا مردم را محروم کند که هزار و 

200 سال است که در محرومیت به سر می بریم. امام حسین)ع( همه طور تلاش کرد تا ما 

را نجات دهد.

مصطفی رستمی
رئیسنهادنمایندگیمقاممعظمرهبریدردانشگاهها


